
Oświadczenie złożone 

przez senatora Andrzeja Kamińskiego 

na 60. posiedzeniu Senatu 

w dniu 16 maja 2018 r. 

Oświadczenie skierowane do minister rodziny, pracy i polityki społecznej Elżbiety Rafalskiej 

Szanowna Pani Minister! 

Do mojego biura senatorskiego zwróciły się przedstawicielki Sybiraków z pytaniem, czy w najbliższej 

przyszłości rząd Zjednoczonej Prawicy zamierza podjąć działania zmierzające do wprowadzenia tzw. świad-

czeń substytucyjnych dla osób wywiezionych – często jako dzieci – w głąb ZSRR w latach 1939–1956. 

W roku 2009 do Sejmu został skierowany prezydencki projekt ustawy o świadczeniu dla osób represjo-

nowanych przez ZSRR, a w roku 2013 podobny projekt – projekt ustawy o przyznaniu świadczenia pienięż-

nego i renty inwalidzkiej przysługujących sybirakom-kombatantom przebywającym w latach 1939–1956 na 

przymusowym zesłaniu lub deportacji w byłym Związku Socjalistycznych Republik Radzieckich, druk 

nr 1657 – złożyła grupa posłów. Niestety oba projekty w toku prac sejmowych zostały odrzucone. 

W związku z tym proszę o poinformowanie mnie, czy w Ministerstwie Rodziny, Pracy i Polityki Społecz-

nej prowadzone są działania zmierzające do poprawy losu Sybiraków. Jeśli obecnie takie czynności nie są 

prowadzone, proszę o informację, czy ministerstwo rozważa podjęcie takich działań. Wprowadzenie świad-

czeń substytucyjnych dla tej grupy obywateli będzie swego rodzaju aktem sprawiedliwości dziejowej. Koszt 

budżetowy wprowadzonych zmian, przy założeniu kwoty świadczenia na poziomie 400–500 zł za każdy mie-

siąc represji, nie będzie w skali globalnej wysoki. 

Z poważaniem 

Andrzej Kamiński 
 


